

首页 学院概况 新闻动态 招生就业 科学研究 人才培养 学生工作 党群工作 校友工作 通知公告

师资力量

当前位置： 首页» 学院概况» 师资力量» 宪法与行政法研究所

国际法研究所

宪法与行政法研究所

民商法研究所

诉讼法研究所

刑法学研究所

博士后

客座教授

于兆波 教授



一、基本信息

于兆波，汉族，中共党员，法学博士、博士后，教授。个人专著《立法决策论》获第九届北京市哲学社会科学优秀成果奖二等奖，2006年被评为北京市师德先进个人。

二、主讲课程

《法理学》、《立法学》

三、研究方向

立法学、行政法学、法理学、科技法学等

四、学术兼职

中国法学会法理学研究会理事

中国法学会立法学研究会理事

五、主要学术成果

(一) 著作

1. 立法决策论，北京大学出版社2005年版；
2. 科技资源共享立法与政府职责研究，北京理工大学出版社2008年版；

(二) 论文

1. 从《立法法》看地方先行立法权，《法学论坛》2001年第3期；
2. 立法决策主体比较研究，《法商研究》2002年第4期；
3. 依法治校背景下的研究生管理，《学位与研究生教育》2006年第5期；
4. 我国政府信息公开立法的价值取向与现实路径，《行政法学研究》2006年第2期；
5. 我国政府信息公开的三项立法原则，《政法论丛》2007年第1期；
6. 法国《首次雇佣合同法案》的立法启示，《环球法律评论》2007年第1期；
7. 由“持有者权利主义”转向“使用者权利主义”——论科技资源共享立法的制度理念，《中国科技论坛》2007年第7期；
8. 志愿服务立法的宪法渊源，《东岳论丛》2009年第11期；
9. 从新的《科技进步法》看知识产权保护与知识共享，《中国科技论坛》2009年第2期；

10. 略论法律公布的前置程序和后置程序,《东岳论丛》2010年第5期;
11. 论《物权法》对科技资源共享立法的影响,《中国科技论坛》2011年第4期;
12. 公共政策视域中的判例制作,《法学杂志》2011年第4期;
13. 法治解决问题方式及其对社会管理创新的意义,《首都师范大学学报(社科版)》2012年第2期;
14. 法治理念下自主知识产权产品认证制度建设研究,《科技进步与对策》2013年第4期;
15. 立法必要性可行性的理论基础与我国立法完善——以英国立法为视角,《法学杂志》2014年第11期;
16. 美国总统的立法否决权及其新现象和对我国的启示,《行政法学研究》2015年第5期;
17. 制度反腐的理论基础与立法保障,《黑龙江社会科学》2016年第6期;
18. 非垄断性和非命令式的美国总统立法计划权,《北京理工大学学报(社科版)》2017年第1期;
19. 第三方立法评估制度的功能,《学术交流》2018年第5期;
20. 立法视域中的弱势群体保护,《学习与探索》2018年第12期。

I. Basic Information
Yu Zhaobo, PhD, Deputy Dean, Professor, School of Law, Beijing Institute of Technology.
II. Teaching Course
Jurisprudence; Legislation
III. Research Direction and Expertise
Legislation, Jurisprudence
IV. Academic Part-time title
Director of Jurisprudence Research Committee of China Law Society Director of Legislation Research Committee of China Law Society
V. Main Publications and Research Projects
BOOKS:
1. A Theory of Legislative Policy-making, 2005, Peking University Press, 274 pages.
2. On the Legislation of Science & Technology Resources Sharing and Responsibilities of Government, 2008, Beijing Institute of Technology Press, 266 pages.
PAPERS:
1. On the Local Priority Legislation Power in a Perspective of China's Law-making Law, Legal Forum, 2001(3).
2. A Comparative Research on Authority of Legislative Policy-making, Studies in Law and Business, 2002(4).
3. On the Graduate Management with the Background of Administration by the Law, Academic Degree & Graduate Education, 2006(5).
4. On the Legislative Value Orientation and Realistic Way of Government Information Publicity in China, Administrative Law Review, 2006(2).
5. The Legislative Principles of Government Information Publicity of China, Journal of Political Science and Law, 2007(1).
6. Legislative Revelation of the First Employment Contract Law of France, Global Law Review, 2007(1).
7. From "Recognizing Occupants Rights" to "Recognizing Users Rights", Forum on Science and Technology in China, 2007(7).
8. On the Constitutional Sources of Volunteer Services Legislation, Dongyue Tribune, 2009(11).
9. On the Intellectual Property Protection and Knowledge Sharing Based on Science and Technology Progress Act of the People's Republic of China, Forum on Science and Technology in China, 2009(2).
10. On the Pre-procedure and Post-procedures Published in China, Dongyue Tribune, 2010(5).
11. The Impact of Real Right Law on the Science & Technology Resources Sharing Legislation, Forum on Science and Technology in China, 2011(4).
12. On Precedent-Making in a Perspective of Public Policy, Law Science Magazine, 2011(4).
13. On the Legal Resolution and Its Significance for Social Administrative Innovation, Journal of Capital Normal University, 2012(2).

14. On the Independent Intellectual Property in a Perspective of Accreditation and Rule of Law, Science & Technology Progress and Policy, 2013(4).
15. A Theory of Legislative Necessity and Feasibility, Experience from England and Advice for China, Law Science Magazine, 2014(11).
16. On the Presidential Legislative Veto of the United States and its Inspiration for China, Administrative Law Review, 2015(5).
17. Theoretical Basis and Legislative Guarantee of Institutional Anti-corruption, Social Sciences in Heilongjiang, 2016 (6) .
18. President's Legislative Programs in the United States as a Non-monopoly and Non-commanding power, Journal of Beijing Institute of Technology(Social Sciences Edition), 2017 (1) .
19. On the Functions of Legislation Evaluation of Third Party, Academic Exchange, 2018 (5) .
20. Safeguarding Vulnerable Group on the Perspective of Legislation, Study & Exploration, 2018 (12) .

(审核: 张爱秀)

北京理工大学法学院 版权所有 地址: 北京海淀区中关村南大街5号 邮编: 100081 总访问量:

服务邮箱: (网页内容)Webmaster@bit.edu.cn (网络服务)service@bit.edu.cn

京ICP备10019879号 京公网安备110402430044号 联系我们